
 
Svar på fullmäktigemotion / Återupptagning av det nordiska samarbetet 
 
Stadsfullmäktige 24.4.2023 § 37 
39/00.01.06/2023 
  

Ledamot Anderson lade fram följande fullmäktigemotion: 
  

"Mitt under brinnande krig år 1942 inledde svenska Härnösand en 
faddersortsverksamhet med Gamlakarleby med syftet att ge hjälp och 
stöd. I början av 1950-talet utvecklades verksamheten tillsammans med 
Fredericia i Danmark och Kristiansund i Norge så att man firade 
Nordiska Dagar tillsammans vartannat år med ett roterande system. 
Under mer än 60 års tid kunde tusentals ungdomar bl.a. inom idrott och 
kultur ta del av det nordiska samarbetet och stärka den gemensamma 
nordiska värdegrunden. År 2014 firades de senaste Nordiska Dagarna i 
Fredericia, 2016 beslöt man i Kristiansund att ta time out och fundera 
på ett nytt koncept. Tyvärr har verksamheten legat nere sen dess. 
  
I dagens geopolitiska läge har betydelsen av det nordiska samarbetet 
inom alla sektorer igen blivit allt viktigare. Därför anser vi undertecknade 
att Karleby stad kunde ta initiativet och kontakta de nordiska vänorterna 
för att utreda om det finns intresse att återuppta verksamheten i någon 
form." 
  
Bilaga A § 37  Undertecknad fullmäktigemotion 
  

Beslut   Stadsfullmäktige beslutade anteckna motionen i sitt protokoll och ge 
den till stadsstyrelsen för behandling. 

  
Stadsstyrelsen 22.01.2024 § 41   
39/00.01.06/2023   
  
Beredning Stadsdirektörens sekreterare Sonja Remell 

  
Karleby har sammanlagt 14 vänorter. Från de nordiska 
vänorterna skickades bl.a. byggmaterial till vår stad efter 
krigstiden till stöd för återuppbyggandet. I Fitchburg i USA och i 
Sudbury i Kanada bodde många ättlingar till människor som 
emigrerat från vår region, därför var det naturligt att dessa orter 
etablerades till internationella kompanjoner på 1970-talet. 
  
Senare vänorter blev Marijampole (tid. Kapsukas), Hatvan samt 
Ratingen. Vänortsverksamheten med Fushun i Kina inleddes på 
1990-talet. Averoy, Järva (tid. Järva-Jaani och Ambla) samt 
Boldog anslöts till vänorterna i samband med 
kommunsammanslagningen 2009. 
  
Verksamheten mellan Karleby och dess vänorter har omfattat 
bl.a. samarbete mellan läroinrättningar, främjande av 
arbetskraftens och turisters rörlighet, företagssamarbete i liten 



skala samt kultur- och idrottsverksamhet som inriktats på barn 
och unga. 
  
I programmet för de Nordiska Dagarna, som traditionellt ordnades 
vartannat år, ingick uppträdanden, tävlingar och nätverksbildning 
som särskilt riktades till unga. I och med att Nordiska Dagarna 
samlade ett stort antal deltagare blev de också med tiden relativt 
omfattande både till kostnaderna och arrangemangen. 2014 
meddelade Fredericia i Danmark att staden inte längre deltar i 
arrangemangen. 2016 meddelade också Kristiansund, som stod i 
tur att ordna dagarna, att de tar time out och efterlyste samtidigt 
nya koncept för samarbetet mellan de nordiska vänorterna.  
  
Det är stadsdirektören som beslutar om vänortsverksamheten och 
den övervakas av stadsstyrelsen som också har godkänt det 
årliga vänortsprogrammet samt dess budget. För förverkligandet 
av vänortsverksamhet reserveras årligen 20 000–30 000 € i 
budgeten. Efter pandemin har vänortsverksamheten varit 
tämligen liten. Orsaker till att verksamheten har tynat bort kan 
också vara att vänorternas kontaktpersoner har blivit 
pensionerade eller har övergått i andra uppgifter.  
  
Fullmäktigegruppernas ordföranden har diskuterat riktlinjerna för 
vänortsverksamheten. Fullmäktigegrupperna har instruerat att 
fortsätta samarbetet och upprätthålla kontakten åtminstone med 
de närmaste, alltså de nordiska vänorterna. När ett kontinuum för 
vänortsverksamheten planeras ska det bedömas vilken strategisk 
nytta Karleby har av verksamheten. I Karleby som 
internationaliseras betonas betydelsen av internationella nätverk 
och internationella kompanjoner. Under diskussionerna berördes 
också möjligheten att utvidga KokkolaWorks-kampanjen, som 
fokuserar på att locka internationella experter till regionen, till 
vänorterna. 
  
Om vänortsverksamhetens nuläge kan konstateras att kontakt 
upprätthålls aktivt med Hatvan, Fushun och Järva. 
  
För att kartlägga den i fullmäktigemotionen framlagda 
fortsättningen på den nordiska vänortsverksamheten har Karleby 
skickat en förfrågan till sina vänorter i Sverige, Norge och 
Danmark om fortsatt verksamhet och om dess framtida former. 
Motsvarande förfrågningar kommer också att skickas till Karlebys 
andra vänorter för att kartlägga möjligheterna till samarbete. 
Utgående från erhållna svar uppgörs en åtgärdsplan om 
vänortsverksamhetens framtida former. Planen ges 
stadsstyrelsen för kännedom under våren. 
  

Tf stadsdirektören  Stadsstyrelsen föreslår stadsfullmäktige att fullmäktige 
  



1   antecknar åtgärderna med anledning av motionen för 
kännedom. 

  
2   anser att motionen är slutbehandlad. 
  

Beslut  Stadsstyrelsen godkände beslutsförslaget. 
 
Stadsfullmäktige 05.02.2023 § 19 
 
Stadsstyrelsen Stadsfullmäktige  
 

1   antecknar åtgärderna med anledning av motionen för 
kännedom. 

  
2   anser att motionen är slutbehandlad. 
 

Beslut Stadsfullmäktige godkände beslutsförslaget. 

 

 


